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اتاق ایران از خدمات محمدرضا نعمت زاده 
شب «نعمت زاده»در صنعت پتروشیمی تقدیر کرد 

محمدرضــا  بزرگداشــت  مراســم 
نعمت زاده در آیین «شب نام آوران»، شب 
شــنبه ۲۷ بهمــن ۱۴۰۳ توســط اتحادیه 
صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشــیمی و با 
حضور فعــالان اقتصادی، مدیران ارشــد 
صنعت پتروشــیمی و چهره های برجسته 
بخــش خصوصــی در ســالن «علاءالدین 
میرمحمدصادقــی» اتــاق بازرگانی ایران 
برگــزار شــد. محمدرضــا نعمــت زاده از 
چهره های باســابقه و تأثیرگــذار صنعت 
نفــت، گاز و پتروشــیمی ایران محســوب 
می شــود که در طول چنــد دهه فعالیت، 
نقش مهمی در توســعه ایــن صنایع ایفا 
کرده  اســت. این مراســم با حضــور بیژن 
نامدار زنگنــه، وزیر پیشــین نفــت، منصور 
معظمی، مدیرعامل پیشــین ایدرو، صمد 
حســن زاده، رئیس اتــاق بازرگانــی ایران، 
حســن عباس زاده، مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی، اعضای اتحادیه اوپکس 
و جمعــی از فعالان صنایع انــرژی برگزار 
شــد. حمید حســینی، رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه صادرکننــدگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشیمی ایران، در این مراسم گفت: 
نعمــت زاده از جملــه مدیرانی اســت که 
نه تنها در صنعت نفت و پتروشیمی ایران، 
بلکه در سطح بین المللی نیز تأثیرگذار بوده 
اســت. امروز بخش خصوصی از زحمات 
و تلاش هــای بی وقفــه ایشــان قدردانی 
می کنــد؛ چراکــه راهبری هوشــمندانه و 
نگاه توسعه محور او، بستری مناسب برای 
رشــد صنایع بالادســتی و پایین دستی در 
کشور فراهم کرده است. صمد حسن زاده، 
رئیس اتاق بازرگانی ایــران، از نعمت زاده 
به عنوان یک الگوی دولتمردی که همواره 
حامــی بخش خصوصی بوده اســت، یاد 
کرد و گفت: بسیاری از شهرک ها و نواحی 
صنعتی، میراث دوره مدیریت او به  شــمار 
می رود. نعمت زاده با تأکید بر اهمیت این 
بخش در توســعه اقتصادی کشور، تلاش 
کرد تا زمینه های رشــد و شــکوفایی آن را 
فراهم کند و الگویی برای نســل های آینده 
صنعتگران و کارآفرینان کشــور شود. بیژن 
نامدار زنگنه، وزیر اســبق نفــت نیز گفت: 
زمانی که بنــده در دولت خاتمی به عنوان 
وزیــر نفت منصوب شــدم، نعمت زاده به 
ســمت مدیرعاملی پتروشــیمی منصوب 
شــد، طوری  که با حضور او جهش بزرگی 
در صنعت پتروشــیمی داشتیم و در عمل 
تولید چند برابر افزایش یافت. او شخصی 
پروژه محور اســت. زمان دولت اصلاحات 
توسعه پتروشــیمی از یک میلیارد دلار به 
۲۰ میلیارد دلار رســید که دلیل آن فضای 
مثبت سیاسی آن زمان بود. راه اندازی خط 
اتیلن غرب از جمله اقدامات مهم در حوزه 
پتروشــیمی در زمان مدیریــت نعمت زاده 
بود. حســن عباس زاده، مدیرعامل شرکت 
ملــی صنایــع پتروشــیمی  نیــز در تکریم 
جایــگاه نعمــت زاده تأکید کرد: او بســیار 
تجربه های  خاضعانــه  و  ســخاوتمندانه 
خــود را در اختیار شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی قرار می دهد و هنوز هم در کنار 
ما به توســعه و پیشــرفت صنعت کمک 
می کند و حضور مؤثــری در صنعت دارد. 
در پایان مراسم شب نام آوران، محمدرضا 
نعمت زاده به مسئله بحران ناترازی انرژی 
اشــاره کرد و گفت: در حدود هشــت تا ۱۰ 
سال گذشته اقدامی جدی در بخش انرژی 
صورت نگرفته اســت. منابع مالی لازم در 
اختیار نداشتیم و امروز هم نداریم. مشکل 
فقط با ارتباط با دنیا حل می شــود. تمرکز 
روی نیروگاه خورشــیدی خوب اســت، اما 
در این حوزه هم مشکلاتی داریم. او ضمن 
تأکید بر لزوم پذیــرش FATF گفت: هنوز 
دربــاره خوب بــودن FATF بحث اســت. 
فرامــوش نکنیــم کــه FATF عملکرد و 
ارتباطــات مالی و بانکی در ســطح دنیا را 
مدیریت می کند و مخالف پول شویی است.

استاندار اصفهان در جریان افتتاح نمایشگاه «زاینده نور» مطرح کرد 
فولاد مبارکه در حوزه انرژی های خورشیدی 

اتفاقات خوبی رقم زده است
نمایشگاه «زاینده نور»، روز یکشنبه ۲۱ بهمن ماه با حضور استاندار، فرمانده سپاه 
صاحب الزمان(عــج) و حضور فعــال فولاد مبارکه در غرفه این نمایشــگاه و 
جمعی از مســئولان اســتان اصفهان افتتاح شــد. به گزارش خبرنگار فــولاد، در این 
نمایشگاه که با هدف ارائه و تبیین دستاوردهای بسیج و همچنین صنایع استان اصفهان 
از ۲۱ تا ۲۵ بهمن ماه بــا حضور فعال فولاد مبارکه در مصلای امام خمینی(ره) برگزار 
شد، مسئولان استان و سایر آحاد جامعه با آخرین دستاوردهای این شرکت در حوزه های 
مختلف تولید، توســعه و خودتأمینی انرژی آشــنا شــدند. بنا بر این گــزارش، مهدی 
جمالی نژاد، اســتاندار اصفهان، در جریان افتتاح «نمایشــگاه زاینده نور» در مصاحبه با 
خبرنگار ایراسین گفت: خوشبختانه همه دستگاه های اجرائی استان در حوزه انرژی های 
نو و همچنین هوش مصنوعی و گردشگری حضور جدی داشته اند و در این میان، فولاد 
مبارکه نیز در حوزه انرژی های خورشــیدی اتفاقات خوبی را رقم زده که بخشــی از آن 
وارد شبکه شده است. او با بیان اینکه دستگاه های اجرائی و به ویژه صنایع به این حوزه 
ورود پیدا کرده اند، گفت: در شــهرداری ها نیز قرار است بیشتر مجتمع ها و مراکز بزرگ 
شهر  از انرژی خورشیدی استفاده کنند. در این صورت ان شاءاالله کمتر شاهد ناترازی های 

انرژی که امسال دولت را غافلگیر کرد، خواهیم بود.
مجموعه فولاد مبارکه در حوزه های تخصصی خود جزء بهترین ها در کشور و منطقه است
ابراهیم معتمدی، معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی استانداری اصفهان، در 
حاشیه جلسه شــورای اداری استان در محل «نمایشــگاه زاینده نور» گفت: مجموعه 
فولاد مبارکه خدمات گســترده ای در سطح استان و کشــور دارد. همچنین این شرکت 
بســیار باظرفیت اســت و در بســیاری از موضوعات مختلف جزء بهترین ها در سطح 
منطقه به شــمار می آیــد؛ بنابراین این انتظــار در بین مردم وجود دارد که بخشــی از 
مسائل و مشکلات در شهرســتان ها به خصوص در کارهای زیربنایی توسط این شرکت 
حل وفصل شــود. باید یک بســته کامل از اقداماتی که   مابین دولت و فولاد در ســطح 
شهرستان ها در جریان اســت آماده کنیم. خواهشی که از مدیران، هیئت مدیره و همه 
کســانی که در مجموعه فولاد مبارکه کار می کنند دارم، این اســت که به مردم استان 
اصفهان متعهد باشــند تا با همکاری و تعامل، خدمات اجتماعی خوبی در حوزه های 
مختلف ارائه دهیم. این وفاق می تواند بسیار کمک کننده باشد. انصافا مجموعه فولاد 
در حــوزه کاری خود و حوزه های تخصصی جزء بهترین ها در کشــور و منطقه اســت

و از این مجموعه تشکر می کنم.
صنایع بزرگ مانند فولاد مبارکه به خوبی به حوزه انرژی خورشیدی ورود کرده اند

ســردار مجتبی فدا، فرمانده ســپاه صاحب الزمان(عج) استان اصفهان، در حاشیه 
«نمایشــگاه زاینده نــور» گفت: یکــی از ظرفیت های خوب موجود در کشــور، انرژی و 
نعمت های خدادادی اســت که می توانیــم برای رفع بخش عمــده ناترازی ها از این 
ظرفیت ها استفاده کنیم. یکی از این ظرفیت ها انرژی خورشیدی است که صنایع بزرگی 
مانند فولاد مبارکه به خوبی به این حوزه وارد شده اند؛ بنابراین بقیه صنایع هم باید مانند 
فولاد مبارکه در این امر مشارکت داشته باشند و برق خودشان را تأمین کنند. وی ادامه 
داد: بسیج نیز تاکنون دوهزارو  ۵۰ نیروگاه خورشیدی مقیاس کوچک در سطح استان دایر 
کرده است. امیدواریم اواخر سال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ گام مهمی در این امر برداریم تا بتوانیم 

بخش عمده ناترازی ها را کاهش دهیم.

 فولاد مبارکه مولد توسعه کل کشور است
علیرضــا صلواتــی، مجــری کل طرح های زیربنایی اســتان اصفهان، در حاشــیه 
«نمایشــگاه زاینده نور» گفت: فولاد مبارکه یکی از زیربنایی ترین طرح های کشــور بوده 
و الان مولد توســعه کل کشور است. وی خاطرنشــان کرد: در جلساتی که در محضر 
مقامات عالی نظام برای تبیین بحث قطار سریع الســیر برگزار می شــود، الگوی فولاد 
مبارکه را مثال می زنیم. در ســال ۱۳۷۰ که فولاد مبارکه در حال احداث بود، در کشــور 
یکی،  دو کارخانه فولاد بیشــتر نداشتیم، ولی امروز ده ها کارخانه فولاد در کشور وجود 
دارد کــه از صفر تا صد به صورت بومی احداث می شــود و ایــن موضوع ثمره احداث 
کارخانه فولاد مبارکه است. صلواتی افزود: همان طور که فولاد مبارکه در موضوع آب 
اســتان ورود کرده و چالش اســتان را برطرف و امید مردم را در این موضوع زنده کرده 
اســت، مشارکت این شرکت در حوزه طرح های زیربنایی که به نوعی یک اقدام برد-برد 

محسوب می شود، مبارک است و باعث توسعه کشور خواهد شد.
توجه به اخلاق و رویکرد فرهنگی از اقدامات فولاد مبارکه در حوزه ورزش

سیدمهدی صدری، مدیرکل ورزش و جوانان استان اصفهان، در حاشیه «نمایشگاه 
زاینده نور» گفت: ورزش زمانی ارزشــمند است که کرامت انسانی و اخلاقی در کنار آن 
قرار بگیرد. اینکه جهان پهلوان تختی به عنوان یک قهرمان جهانی شناخته می شود، به  
واسطه زور بازو یا توانمندی در صحنه کشتی نیست، بلکه به  واسطه رعایت اخلاق در 
کنار ورزش قهرمانی اســت؛ بنابراین وقتی ورزش در کنار اخلاق قرار بگیرد، می توانیم 
حرف های زیادی در جهان داشته باشیم. موضوعی که فولاد مبارکه به صورت جدی با 
سرمایه گذاری در حوزه ساخت زورخانه بزرگ اصفهان آن را دنبال می کند. وی با اشاره 
به تأســیس مؤسسه هواداری فوتبال از ســوی فولاد مبارکه گفت: در حال حاضر، این 
شرکت بیش از ۵۰ رشته ورزشی را تحت پوشش دارد که این اقدام نشانه توجه مدیران 

این شرکت به موضوعات فرهنگی است.

توسعه به شرط مشارکت مردم بومی منطقه
برخــی متولیــان دولتی مدعــی هســتند بومی ها رغبت 
چندانــی بــه ورود ســرمایه گذار غیربومــی ندارنــد و گویا 
نگرانی شــان این اســت که منطقه محل جولان غیربومی ها 
و کســب درآمد آنها شود و ســهم بومی ها بی کاری باشد یا 

حداکثر کار در مشاغل خدماتی و رانندگی.
آنها توضیح می دهند که این عارضه در حاشــیه توسعه 
بســیاری از مناطق جنوب کشــور رخ داده است و بلوچ ها را 

بابت تکرار این مسئله نگران می کند.
اگر این ادعا درســت باشــد، شــاید نگرانی مردم منطقه 
بیراه نباشد. سیستان و بلوچستان از نظر دسترسی به امکانات 
آموزشی بسیار ضعیف اســت و اولین قدم برای توسعه یک 

منطقه، توسعه امکانات آموزشی است.
مدیران پتروشــیمی نگیــن مکران توضیــح می دهند که 
با همین نگاه و در قالب مســئولیت های اجتماعی شــرکت، 
مدرســه فنی و حرفه ای ایجاد کرده اند تا بــه دانش آموزان 
بومی مهارت و تخصص های مــورد نیاز صنعت را بیاموزند 

و برخی از این دانش آموزان جذب صنایع منطقه شده اند.
آنها توضیح می دهند که شــرط استخدام غیربومی ها در 
پتروشیمی نگین مکران، سکونت خانوادگی افراد در منطقه 
است. استدلال آنها این است که چابهار نباید شبیه بسیاری از 
مناطق نفتی تبدیل به خوابگاه غیربومی ها شود و آنها دنبال 
این هستند که چابهار برای آنها خانه و کاشانه باشد و تعلق 

خاطر ایجاد کند.
به جز ایجاد راه و مدرســه، پتروشــیمی نگیــن مکران به 
تجهیز بیمارســتان چابهار کمک کرده و تیم های پایه ورزشی 
از جمله فوتبال ایجاد کرده اســت. آنها توضیح می دهند که 
یکی از بازیکنان پرســپولیس از تیم امید این شــرکت به تیم 

قهار پایتخت راه پیدا کرده است.
همچنیــن توضیح می دهند کــه در منطقه رمین در حال 
احــداث خط لوله ای هســتند که آب دریا را به پتروشــیمی 
منتقل کند و البته بخشی از آب شیرین مورد نیاز مردم چابهار 

را تأمین کنند.

افتتاح پست ۲۳۰ کیلوولتی پتروشیمی نگین مکران
حالا پتروشــیمی نگین مکــران از پســت ۲۳۰ کیلوولتی 
کارخانه و اتصال آن به شــبکه سراسری برق کشور رونمایی 
کرده اســت. در این مراســم، مجید ابن الرضا، رئیس سازمان 
تأمین  اجتماعی نیروهای مســلح، با بیان اینکه اولین ســفر 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به منطقه مکران بوده 
است، تأکید کرد این نشــان دهنده نگاه ویژه حاکمیت به این 

منطقه است.
او در ادامه به ظرفیت های اقتصادی کشــور اشاره کرد و 
گفت: ایــران با تقریبا یک درصــد از جمعیت جهان بیش از 
هفت درصــد از کل ذخایر معدنی جهــان را در اختیار دارد 
و امروز اگر با مشــکل اقتصادی روبه رو هســتیم، این مشکل 
به مشــکلات داخلی برمی گردد. بنابرایــن انتظار می رود به 

یکدیگر کمک کنیم تا بتوانیم اقتصاد کشور را شکوفا کنیم.
رئیس سازمان تأمین  اجتماعی نیروهای مسلح اعلام کرد: 

در حوزه تأمین اجتماعی نیروهای مســلح حدود ۴۰ میلیارد 
دلار پــروژه نیمه تمام وجــود دارد که باید تلاش و ســرعت 

بیشتری برای به ثمر رساندن این طرح ها داشته باشیم.
در ادامه این مراســم، افشــار بازیار، مدیرعامل شــرکت 
سرمایه گذاری تجاری شستان، با اشاره به اهمیت پروژه های 
شســتان در توســعه منطقه مکران، توضیح داد: نگاه ما به 
منطقه چابهار ملی اســت؛ چراکه ایــران امروزی ۶۳ درصد 
یا به عبارتی حدود دو ســوم کل فلات (نجد) ایران را تشکیل 
می دهــد و چابهــار دروازه ورود به این فلات اســت. این در 
حالی است که چابهار در جایگاه واقعی خود آن طور که باید 
قرار نگرفته اســت و امیدواریم با این اقدامات به آن جایگاه 

واقعی برسد.
او با بیان اینکه از ســال ۱۳۵۳ حدود دو هزار هکتار زمین 
بــرای ســرمایه گذاری در منطقه چابهار در نظر گرفته شــده 
بــود، گفت: امروز حدود ۵۰ ســال از این موضوع می گذرد و 
ســرمایه گذاری هایی که در این منطقه صورت گرفته اســت 
فاصله معناداری با چشم انداز پیش بینی شده دارد. ما معتقد 
هســتیم وقتی زیرساخت های توســعه ای در منطقه فراهم 
شــود، سرمایه گذاری و به تبع آن توسعه در منطقه نیز اتفاق 
خواهد افتاد و در نتیجه  اشتغال و بهبود معیشت را به  همراه 
خواهد داشت. در واقع با ایجاد زیرساخت سرمایه گذاری در 

منطقه، جذب سرمایه گذار را شاهد خواهیم بود.
او افزود: بــا ورود صنایع و ایفای نقــش به عنوان موتور 
محرکــه در یک دوره زمانــی چرخه تولید بــه صنایع دیگر 
انتقال داده خواهد شــد و افتخار می کنیم که ما شروع کننده 
این نقش هســتیم و دیگــران در آینده این نقش را توســعه 

می دهند تا شاهد آبادانی کشور باشیم.
بازیــاز همچنیــن توضیح داد: در ســال ۱۳۹۰ در ســفر 
هیئــت دولت به ایــن منطقه قرار بر این شــد که ســومین 
هــاب پتروشــیمی کشــور در این منطقه ســاخته شــود که 
هلدینگ شستان مأموریت توســعه زیرساخت ها برای ورود 
ســرمایه گذاران را بر عهده گرفت. در طراحی های انجام شده 
برای این منطقه پنج طــرح GTX، یک طرح اوره و آمونیاک 
و یک واحد یوتیلیتی در نظر گرفته شــد که شــرکت توسعه 
نگیــن پتروشــیمی مکران مأموریت توســعه زیرســاخت و 
تأمیــن یوتیلیتی را بــر عهده گرفت. هزینه هــای حمل ونقل 
کمتر و دسترسی به بازارهای شــرق آسیا از جمله مهم ترین 
مزیت های این منطقه اســت که جذابیت ســرمایه گذاری را 

برای سرمایه گذاران بیشتر کرده است.
او کل ســرمایه گذاری بــرای ایــن مجموعــه را حــدود 
۲۰ میلیــارد دلار دانســت و گفت: حــدود ۱۰ میلیارد دلار از 
این مبلــغ در جریان اســت. از این مبلغ حــدود دو میلیارد 
دلار توسط توســعه نگین مکران انجام می شــود که در فاز 
نخست حدود ۵۰۰ میلیون دلار در بخش اول سرمایه گذاری 
خواهد شــد که تاکنــون حــدود ۲۸۷ میلیــون دلار هزینه 
شــده و ۲۱۳ میلیــون دلار نیــز در ادامــه ســرمایه گذاری 

خواهد شد.
بازیار در ادامــه توضیح داد: در پروژه ای که افتتاح شــد 
پســت هوایی ۲۳۰ کیلو  ولت از یک خــط ۲۷ کیلومتری به 

آبگیر و آب شیرین کن متصل می شود. همچنین یک خط چهار 
کیلومتری به نیروگاه خواهیم داشــت که به زودی افتتاح این 
نیروگاه را در ســال ۱۴۰۳ شــاهد خواهیم بود و تا زمانی که 
مجتمع هــا نیاز به برق داشــته باشــند، مــا ۱۸۳ مگاوات را 
وارد شــبکه خواهیم کرد و نقشــی در جبران کمبود بار برق 

انجام می دهیم.
علیرضا منیری ابیانه، مدیرعامل شرکت توسعه پتروشیمی 
نگین مکران نیز در ادامه این مراسم توضیح داد: رهبر انقلاب 
تأکید ویژه ای بر اســتفاده از ظرفیت های جنوب شــرق کشور 
به ویژه ســواحل مکــران دارنــد و وزارت دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح همیشه پیشــتاز در جامع عمل پوشیدن به 
بیانات رهبر معظم انقلاب اســت و بر همین اساس شرکت 
توســعه نگین مکران مأموریت توســعه زیرساخت های این 

منطقه را بر عهده گرفت.
او با بیان اینکه با تعریف هاب ســوم پتروشــیمی کشــور 
حــدود هــزار و ۲۰۰ هکتار زمین در اختیار شــرکت توســعه 
پتروشــیمی نگین مکران قرار گرفت، ادامه داد: از تابســتان 
ســال ۱۳۹۹ با ایجاد زیرســاخت ها توسط شــرکت توسعه 
نگین مکران، حضور ســرمایه گذاران در این منطقه جدی شد 
و امروز بیش از ۱۰ میلیارد یورو بر اســاس تعاریف مشخص 

سرمایه گذاری در این منطقه در حال انجام است.
منیری ابیانــه در ادامــه افزود: از اواخر ســال آینده برای 
اولیــن  بار صادرات محصولات مایع از بندر شــهید بهشــتی 
را خواهیــم داشــت. البته  شــرط ورود به این حــوزه، تأمین 
زیرســاخت های صنعتی و... اســت. در این راستا، اولین گام 
برای رســیدن به این مهم افتتاحیه پســت برق جنوب شرق 
بود که ما به نیابت از هلدینگ شســتان متعهد شــده ایم کار 
به نتیجه مطلوب برسد. نکته ای که همواره مورد تأکید وزیر 
محترم دفاع و پشــتیبانی  نیروهای مسلح بوده و در هلدینگ 
شستان نیز بر این موضوع تأکید شده، توسعه پایدار است که 
مــا نیز در مجموعه نگین مکران تمامی ابعاد این موضوع را 

مورد توجه قرار داده ایم.
بنا بر این گزارش، اتصال پست ۲۳۰ کیلو ولت پتروشیمی 
مکران به شبکه سراسری برق کشور، خطوط ۲۳۰ کیلو ولت 
هوایــی واحد آبگیر و آب شــیرین کن، طراحــی، تأمین، اجرا، 
نصب، تســت و راه اندازی پســت کلید خانه ۲۳۰ کیلو ولت 
و خطوط انتقال ۲۳۰ کیلو ولت شــهرک پتروشــیمی مکران 

ازجمله همین اهداف است.
به گفته منیری در راســتای توسعه زیرساخت های حیاتی 
کشــور و با هدف آبادانی ســواحل مکران، پروژه پست ۲۳۰ 
کیلــو ولــت AIS230kv شــهرک پتروشــیمی مکــران بــه 
بهره برداری  رســید و این پــروژه یکــی از مهم ترین گام های 
توســعه ای در جنوب شــرق کشور محســوب می شود که با 
ســرمایه گذاری شرکت توســعه پتروشــیمی نگین مکران از 

شرکت های گروه شستان راه اندازی شده است.
با تمام این اوصاف، ســرمایه گذاران منطقه چابهار تأکید 
می کننــد کــه راه بــرای ورود بخش خصوصی بــه منطقه 
باید تقویت شــود و توســعه منطقه بدون مشــارکت بخش 

خصوصی واقعی امکان پذیر نیست.

ایجاد زیرساخت کلید توسعه سواحل مکران است

جواهر مکران

گزارش خبر

اقتصاداقتصاد

شــرق: اولین تصویر از چابهار، فرودگاه شلوغ و کوچکی است که شلخته به نظر 
می آید، به شلختگی بسیاری از فرودگاه های کشور و بعد از آن بیابان های پهناور 
است و درختان گز در حدفاصل فرودگاه تا مرکز شهر . آسفالت تازه است و راننده 
می گوید شرکت پتروشیمی نگین مکران تعدادی جاده درست کرده و وضعیت 
راه ها کمی بهتر از قبل شــده است. مســافری می گوید راه سازی وظیفه دولت 
است نه شرکت ها و راننده پاسخ می دهد: وقتی دولت نمی سازد، چاره چیست؟ 
البته جاده های پرعارضه معضل تمام ایران اســت و سیستان و بلوچستان کمی 
بیشتر گرفتار آن است . سازمان راهداری توضیح داده  سال هاست بودجه اندکی 
دارد که کفاف نگهداری و بازســازی بســیاری از جاده ها را نمی دهد. بسیاری 
از ســرمایه گذاران منطقه چابهار گرفتار همین مســئله فقر راه هستند. انتقال 

مواد اولیه به کارخانه و ارســال محصول نهایی راه درست و درمان می خواهد 
و در سیستان و بلوچســتان سال هاســت نه راه های ریلی تکمیل می شوند و نه 
کامیون داران رغبتی به تردد در جاده های این اســتان دارند. یکی از دلایلی هم 
که بندر چابهار رونق نمی گیرد همین عارضه نبود راه دسترســی مناسب است. 
در مرکز شهر، پیاده روها از قلب درختچه های درهم تنیده گل کاغذی و شاه پسند 
می گذرند و زندگی در جریان است؛ پاســاژهای تجاری کوچک و بزرگ، کافه ها 
و موســیقی زنده و در و دیوار شهر که پوستر کنسرت خواننده های پایتخت را به 
نمایش گذاشــته اند. مرکز شهر نه به برخورداری جزیره کیش به نظر می آید و نه 
شبیه آن تصاویری است که فقر خشن در سیستان و بلوچستان را نشان می دهد. 

اما در حومه شهر درست همان تصاویر فقر خشن دیده می شود.
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